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SZENT IMRE HERCEG                              B év                    1– 4 oldal 

 

Olv.: 2Tim 4,10-17b – Lk 10,1-9          

A hetvenkét tanítvány szétküldése 

          

KOZMA IMRE OH ATYA SZENTMISÉJÉRŐL 
 

 

Szentmise bevezetése 

 

Kedves Testvérek! Ünnepre jöttünk és minden okunk megvan arra, hogy örvendezzünk! Szent 
István családjára emlékezünk, akiknek köszönhetjük, hogy ezer év után, még ha 
megfogyatkozva is, de keresztény emberként ünnepelhetünk! Amikor ezen a napon egy 
templomban, remélhetőleg sok-sok templomban összegyűlnek az emberek, akkor azért kell 
imádkozni, hogy az az örökség, - amely felnevelte nemzetünket - a jövőben is meghatározza a 
gondolkodásunkat és nemzetünk jövőjét! 
 

Ma Szent István egyetlen élve maradt fiát,  
Szent Imrét ünnepeljük! 

 

Ennek a házaspárnak, Szent Istvánnak és Boldog Gizellának több gyermeke született, ez az 
egyetlen gyermek hordozta a reményt! Isten útjai kifürkészhetetlenek! Ma országunkban és 
Európában Istennek azt a kegyelmét kell megköszönni, hogy ennek a fiatal gyerekembernek 

az élete - akibe a magyar nemzet minden reményét vetette - olyan értékek mentén bontakozott 
Szent Gellértnek köszönhetően, ami egészen egyedi és sajátos! 
 

Imádkozzunk azért, 
hogy Szent Imrének jövőbe mutató üzenete 

kopogtasson a lelkünkön!  
Tartsunk bűnbánatot! 

 

Szentbeszéd 

 

Kedves Testvérek! Nem függetleníthetjük magunkat azoktól a történésektől,  
amik jelen vannak országunkban, jelen vannak Európában!  
Minden egyes alkalommal, amikor ünnepelni jövünk,  
az ember a szívében, a gondolataiban mindezekkel érkezik az Isten elé! 
 

Az Egyházat és az államot elválasztották egymástól! 

Szent István korában nem így volt, IV. Béla korában nem így volt! 
Sorolhatnék az uralkodók közül még sokakat,  
akik fölismerték, hogy a nemzet jövője csak akkor biztosítható,  
ha az állam rátalál leghűségesebb szövetségesére, az Egyházra,  
amely Egyház örökérvényű igazságok hordozója! 

 

Ma Magyarországon, Európában is sajátos a helyzet! 

A civilizáció egyszerűen megette Európa kultúráját!  
Az utóbbi időben egyre többet halljuk a kultúra hangsúlyozását 
különböző megnyilatkozások alkalmából, sokszor hallhattuk  
a parlament elnök urától, Kövér Lászlótól, de másoktól is.  
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Régen oly sokszor idézték: Nyelvében él a nemzet!  
Ma egyre több támadás ér a nyelvünk felől bennünket.  
Talán nagyobb igazság is az, hogy a kultúrájában él a nemzet! 
Ebben a pillanatban mindent meghatároz Európában a civilizáció!  
Jó, ha tudatosítjuk magunkban: 
a civilizáció az ember javát, jólétét szolgálja!  
A kultúra az emberi élet lényegét szólítja meg! 
A kultúra az örökségek hordozója  
és a nemzet jövője szempontjából az egyedüli megtartó erő!  
 

Három gondolatot szeretnék említeni 
Ezek a gondolatok meghatározták indításképpen azt a kultúrát, azt az örökséget, amelyre 
emlékeztünk, nem mondhatom, hogy ezer éven át, mert az utóbbi 200 évben egyre inkább, 
mintha elfelejtenénk. Ma eljutottunk oda, ahol vagyunk!  
 

Szent Gellért a nevelő 
A kis Imre isteni követtel, küldöttel találkozhatott! Édesapja rábízta Szent Gellértre az ő 
neveltetését. Ez a három gondolat azért nagyon fontos, mert édesapjának egyetlen reménye 
volt ez az egyedül életben maradt kicsi gyerek. Vele kapcsolatosan voltak a nemzet jövőjével 
kapcsolatos gondolatai az apának és az anyának is. Akkor voltak kis árnytörténések a bajorok 
részéről, de erről ne legyen szó.  
 

Az édesapa Szent Gellértre bízta a kis Imre nevelését, akitől a nemzet jövőjének formálását és 
alakítását várta. Szent Gellért a keresztény kulturális örökségből három nagyon egyszerű 
mondattal határozta meg ennek a kicsi gyereknek induló életét. Erre az örökségre ma sokkal 
nagyobb figyelmet kellene fordítani a civilizációs beidegződések helyett! 

 

Az első gondolat 
Amivel Gellért megajándékozta a kis Imrét:  
A normális emberi élet útján indulunk el. Nagyon egyszerű.  
A normális emberi élet normákhoz igazodik. Ezért is normális!  
Az az emberi élet, amely nem normákhoz igazodik, az abnormális.  
Az életellenes világot jelent. Mik ezek a normák?  
Az isteni törvények, mindig érvényes igazságok,  
amelyekből egyik-másik az intelmekben felragyog.  
Ez a hét éves kisgyerek ezzel a gondolattal találkozott először,  
amikor Gellértre fölnézett. 

 

A második gondolat  
Létre kell hoznod az életed művét! Nem másnak!  
Minden embernek feladata, hogy az életművét megalkossa. 
Ezt kicsit később bízta erre a kicsi fiúra,  
amikor már valamit megsejtett ennek az útnak az igazságából. 
Gellért segítséget is adott ahhoz, hogy  
felnövekedve az élete művét kezdje építeni, kibontakoztatni! 
Szent Imre életében ezt meg is tapasztaltuk! 
Ennek egyetlen segítsége az Isten akaratának elfogadása!  
Vagy az Isten akarata vezet bennünket,  
vagy a magunk feje után tévedünk a magunk útjára,  
ami a semmibe vezet! 
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A harmadik gondolat  
Szent Gellért ezt a gondolatot a felnőtt fiatal fiúnak ajándékozta.  
Ez már abból az időből származik, amikor a fiatalember  

éjszakai imádságaira a templomba igyekezett,  
amely útjait az édesapja is megismerte.  
Ez a harmadik gondolat, amivel Gellért megajándékozta:  
Jótékonykodni kell ahhoz, hogy az ember boldog legyen!  
Mindenki boldog akar lenni.  

Mindenki különböző módon és utakon szeretné ezt elérni.  
Gellért ezzel a gondolattal lepte meg:  
A jótékonykodás gyümölcse a boldog emberi élet! 

 

Ma, amikor mi Magyarországon Szent Imrét, 
első királyunk egyetlen élve maradt fiát köszöntjük,  
akkor mindenképpen a múltunkra gondolunk. 

Ezek a gondolatok valamiképpen megjelentek az emberek életében. 
A mi kultúránk keresztény kultúra, 
amely ezekre a gondolatokra, értékekre épül és még sok másra! 

 

A mai ünnepnapon ezzel a három Gellérti lelki ajándékkal  
szerettem volna meglepni a Testvéreket!  
Szent Imre ezeket a gondolatokat beengedte a szívébe! 
Ezek munkálták az ő személyiségét, az ő egyéniségét! 
Biztos vagyok abban, hogy korai halála ellenére  
mindezek az értékek kiragyogtak az életéből! 
 

Az ember élete azáltal olyan gazdag a többiek számára, 
hogy mindaz az érték, amit az Istentől kap  
és mindaz az érték, amit a maga szorgalmával, 
odaadásával, önzetlenségével formál és alakít,  
mintegy kilobognak az ember életéből!  
 

Mi magyarok, ha az igazi értékeinkre vissza tudunk gondolni, 
- és a millió példa, ami előttünk áll a mögöttünk lévő időből - 
az elegendő ahhoz, hogy terveink legyenek és jövőnk legyen! 

 

Ez nem jelenti azt, hogy majd valakik megoldják a jövőnk kérdését! 
A jövőnk kérdése mindegyikünk lelkében van! Nem lehet mástól várni!  
Ha mindegyikünk átéli ezt, akkor a kevesek is elegendők!  
Akkor a kevesek is úgy tudnak hatni, mint a kovász! 

Akkor a kevesek is sóként tudják átjárni az életet!  
A fényről nem is beszélve! 

 

Ünnepeljünk! Köszönjük meg azt az ajándékot,  
amit a Jóisten készített Szent Istvánon 

és az ő családján, Szent Imrén keresztül nemzetünknek! 
Különösképpen adjuk hálát ebben a kápolnában, 
mert ez a kápolna Szent István király tiszteletére szenteltetett,  
aki a végső szorongatott helyzetében  
halálakor a koronát a Szűzanyának adta át! 
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Azóta a Szűzanya a mi királynőnk, 
mindezeknek az értékeknek Anyja, 

nemzetünk Védőasszonya! 

 

Isten éltesse a magyarokat!  
Isten éltessen bennünket! 

Isten adjon elegendő bátorságot ahhoz, 
hogy ezekkel az igazságokkal szembesüljünk 

és általuk formáljuk, alakítsuk az életünket! 

 

+  A M E N  + 

 

Imaszándék a Mi Atyánkhoz! 

 

Kedves Testvérek! Most az Úr imádságát imádkozzuk. A jövőbe nézünk: Magyarország két 
államalakítás után van. Egyszer Szent István alapította, aztán IV. Béla. Teljes joggal 
gondolhatunk arra, hogy a harmadik országalapítás idejét éljük! Akkor Istvánnak is, Bélának 
is igazi szövetségese volt az Egyház és a hívő tömegek. Ma azért imádkozunk, hogy az 
Egyházak és a hívő emberek komolyan vegyék nemzeteik jövőjét!  
 

Mi a magunk jövőjéért imádkozunk, 
a most születő gyermekeink jövőjéért  
és majd az utánuk születők jövőjéért! 

 

Mi Atyánk… 

 

Szentmise befejezése 

 

Kedves Testvérek! Most az áldással a szentmise befejeződik.  
Gondoljanak mindig arra, amikor ezzel az áldással  
a katolikus keresztény ünneplés befejeződik: ez az Isten igenje!  
Igen nagy szükségünk van az Isten igenjére,  
mert ez az Isten kegyelme,  

Isten velünk való együttműködése!  
E nélkül minden csak emberi vállalkozás, 
a csak emberi vállalkozások  
maximum így, vagy úgy gazdagíthatják a civilizációt. 
A kultúrát, amelyre épül az élet,  
csak Istennel szövetségben képes az ember megteremteni!  
Gondoljanak erre most, amikor ezt az áldást fogadják!  

 

Többen azt mondták nekem, hogy mindenkit hívjak meg!  
Kimegyünk ezen az ajtón, örüljenek, hogy ez egy nyitott ajtó.  
Én még emlékszem arra, amikor ez be volt betonozva.  
Ez nyitott ajtó, érdemes rajta átmenni, 
akkor ott lehet egymással találkozni,  
pár szót váltani és akár egyet koccintani is! 

 


